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Barcelona va viure el passat 28
de maig una nit electoral d’infart.
El triple empat que auguraven
totes les enquestes es va anar
desfent a mesura que avançava
l’escrutini i finalment la balança
es va decantar a favor de Trias
per Barcelona. En una jornada
amb un 60,6% de participació
(gairebé sis punts menys que el
2019), la candidatura de l’exal-
calde Xavier Trias va aconseguir
el 22,4% dels vots al conjunt de
la ciutat. Ara bé, això no li va va-
ler per acabar governant la ca-
pital catalana. El 17 de juny, un
ple d’investidura trepidant es va
resoldre a favor del socialista
Jaume Collboni, que finalment
va aconseguir la vara d’alcalde. 

Amb un inesperat gir de guió
d’última hora, Collboni va rebre
el suport dels deu regidors del
seu partit,  dels nou dels comuns
–malgrat que havien assegurat
que no participarien en cap
equació que inclogués el Partit
Popular– i dels quatre del PP.
Totes dues formacions asseguren
que es quedaran a l’oposició els
pròxims quatre anys. 

Trias, per tant, no en va tenir
prou amb els seus onze regidors

i els cinc d’ERC, que li van donar
suport en la votació després que
ambdós partits haguessin arribat
a un acord de govern que el ma-
teix dia del ple havien de ratificar
les respectives militàncies.

Mirant els resultats de Nou Ba-
rris el 28M, el nou govern muni-
cipal s’ajusta més al que van dic-
tar les urnes del districte, que es
van desmarcar de la resta de la ciu-
tat. El PSC hi va obtenir una vic-
tòria folgada, mentre que Trias va
quedar cinquè. Cal dir que un al-
tre tret diferencial de Nou Barris
va ser la baixa participació, que es
va situar en el 51,7%, pràcticament
nou punts menys que la xifra ge-
neral barcelonina.

Sigui com sigui, el candidat so-
cialista va rebre el 31% dels vots
noubarriencs. Aquest percentat-
ge millora el que va assolir a les
eleccions municipals del 2019,
quan el districte ja va dipositar la
seva confiança en el PSC, amb el
28% dels suports. En canvi, con-
trasta molt amb el panorama que
van deixar els comicis locals del
2015. Aleshores, Collboni va ser se-
gon a Nou Barris amb el 16,3% de
les paperetes i qui va arrasar va ser
Ada Colau, amb el 33,9%.

Així doncs, mentre que la ten-
dència de Collboni a Nou Barris ha
anat a l’alça, la de Colau ha anat a
la baixa. La candidata de Barce-
lona En Comú no va revalidar el

triomf del 2015 a les eleccions del
2019, ni tampoc a les del 2023. Fa
quatre anys va quedar segona, en
aconseguir el 22,9% dels vots del
districte. Aquell resultat va supo-
sar la pèrdua d’onze punts respecte
a l’anterior cita electoral. Una
pèrdua que es va agreujar el 28 de
maig d’enguany, quan va tornar a
ser la segona opció del districte,
però aquesta vegada amb el 17,5%
dels sufragis. En els darrers qua-
tre anys, per tant, els comuns
han patit una davallada de més de
cinc punts. Però, si ampliem la mi-
rada, en vuit anys han perdut
més de setze punts en un distric-
te que el 2015 els va impulsar.

ROSA ALARCÓN, A NOU BARRIS
El nou alcalde de Barcelona va sig-
nar el dia 17 l’estructura principal
del nou govern municipal, que
almenys de moment estarà format
exclusivament pel mateix Collbo-
ni i els altres 9 regidors del PSC i
tindrà quatre tinents d’alcalde:
Laia Bonet, Maria Eugènia Gay, Al-
bert Batlle i Jordi Valls. La prime-
ra tinent d’alcalde serà Bonet, que
s’encarregarà de les àrees d’Eco-
logia, Urbanisme, Infraestructures,
Mobilitat, Espai Públic i Habitat-
ge. D’altra banda, Albert Dalmau
serà el gerent municipal. Pel que fa
a les regidories de districte, qui os-
tentarà la de Nou Barris serà Rosa
Alarcón [veure pàgina 11].

NouBarris, una realitatparal·lela
» El districte no va votar com el conjunt de la ciutat el 28M: hi va guanyar Collboni i Trias va ser cinquè

» Colau, que vuit anys enrere havia arrasat a Nou Barris, va quedar segona amb el 17,5% dels vots

Trias per Barcelona va ser la candidatura més votada a la ciutat el passat 28M. Infografia: Línia Nou Barris

BARRIS4Si bé el partit ven-
cedor a la ciutat va ser Trias
per Barcelona, la batalla pels
barris la va guanyar el PSC. La
llista de Jaume Collboni va ser
la més votada a 35 dels 73 ba-
rris, mentre que la de Xavier
Trias ho va ser a 21 barris i la
d’Ada Colau, a 17.

Els tretze barris que for-
men Nou Barris van tenir
molt a veure en aquest triomf
socialista. Tots, sense excep-
ció, es van tenyir de vermell el
28M. La nota més alta de
Collboni al districte la va acon-
seguir a Ciutat Meridiana, on
va convèncer el 39,3% dels
electors. De fet, el PSC va re-
bre més del 30% de les pape-
retes a nou dels barris del
districte, i als quatre restants
s’hi va quedar a prop. El barri
que li va donar un suport més
moderat va ser Vilapicina i la
Torre Llobeta, amb el 25,6%.

Precisament, aquest últim
barri va donar a Trias el seu re-
sultat més satisfactori al dis-
tricte, ja que hi va quedar ter-
cer amb el 14,6% dels vots. A la
resta de barris, Trias va assolir

percentatges molt més baixos
i, fins i tot, a cinc dels barris no
va estar ni entre les cinc pri-
meres opcions de l’electorat. 

Els comuns, per la seva
part, van ser la segona força a
tots els barris menys a un i van
rebre el suport més ampli a
Vallbona, amb un 20,6% dels
sufragis. L’única excepció va

ser Torre Baró, on Vox va
quedar en segona posició amb
un 16,3% dels vots, el millor
resultat de l’extrema dreta a la
ciutat. Vox també es va colar
al podi de tres barris més.
D’altra banda, el PP va ser el
tercer partit més votat a cinc
barris i ERC, a tres.

Amb tot, cal no perdre de
vista la baixa participació que
es va registrar al districte.

Jaume Collboni també 
fa un ple als tretze barris

16,3%
Aquest va ser el millor
resultat de Vox a un
barri de la ciutat i el va
obtenir a Torre Baró

Anna Utiel
NOU BARRIS
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[Sobre articles que ha
publicat a El Periódico]

Hi ha nenes de Sant Roc
i de la Salut que fa anys que aguanten
abusos. “Els aplaudeixen”. El més greu
que ens van explicar, que 30 nens les
tanquessin en un pis obligant-les a fer
fel·lacions. Elles no s’han atrevit mai a
denunciar-ho, per por i per vergonya.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

No paro de rebre in-
sults per haver-me fi-

cat tímidament amb
algú que portava un rellotge de mig
milió d’euros. De fet, ni tan sols m’hi
ficava. Però vaja, com que teniu ganes
d’insultar, us donaré motius: crec que
és indecent portar un rellotge de mig
milió d’euros.

@EvaPiquer

ÚLTIMA HORA [13-6-
2023]: Gerro d’aigua

freda al cas Helena Ju-
bany. La comparativa entre l’ADN de
perfil masculí trobat al jersei de la víc-
tima i el d’un dels investigats, Santi Lai-
glesia, ha donat negatiu. El magistrat
demana a les parts si consideren que
cal practicar alguna diligència més.

Em poso a menjar un
Häagen-Dazs de xoco-

lata belga, em posaré la
llista de reproducció més trista de
l’Spotify i obriré el YouTube per posar
les millors jugades de Leo Messi amb
el Barça. Així fins que em quedi sense
llàgrimes i m’adormi per despertar-
me i seguir menjant el gelat.

@andreuginola@punsix@ElisendaColell

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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Marcé s’acomiada de Nou Barris: 
“M’emporto una lliçó de vida”1

2
El 28M a Nou Barris, una realitat paral·lela:
Collboni arrasa i Trias queda cinquè

Trias guanya les eleccions a Barcelona

Rosa Alarcón, nova regidora de Nou Barris

El + llegit líniaNouBarris.cat

3

4

5

Nou Barris, el districte de Barcelona 
on més baixa la participació a les 18h

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nou Barris no comparteix necessàriament les opinions 
que els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

Ginés Cuesta Ortiz va ser 
el guanyador, a títol pòstum, 

del Premi Nou Barris 2023 en la
categoria masculina. Cuesta,
que va morir el passat 16 de

maig, havia dedicat bona part
de la seva vida a fotografiar 

el barri de Verdun. 
pàgina 10Ginés Cuesta

Amparo Cid Martín, veïna de la
Prosperitat des de fa 48 anys, va
rebre el Premi Nou Barris 2023
en la categoria femenina per la
seva participació activa en la
vida social del barri i la seva
col·laboració desinteressada 

en favor de la gent gran. 
pàgina 10Amparo Cid

En la categoria d’entitats dels
Premis Nou Barris 2023, 

el guardó se’l va endur el Club
de Bàsquet Turó de la Peira, 

que treballa en sis escoles del
districte fent tasques de

formació esportiva i de valors
inherents a l’esport. 

pàgina 10CB Turó de la Peira

A les xarxes

@marsigol: Me’n vaig a dormir trista per-
què voldria poder viure en català a Cata-
lunya, coi. Encara més quan es tracta d’un
producte de TV3. #CitesBarcelonaTV3

@elsmatins: Pere Aragonès canvia tres
conselleries: Anna Simó substitueix Gon-
zàlez-Cambray, Ester Capella a Juli Fer-
nández i David Mascort a Teresa Jordà.

#CanvisAlGovern

@jaumecollboni: És el més alt honor ser el
nou alcalde de @bcn_ajuntament. Amb hu-
militat, afronto el repte més gran de la meva
vida. Seré l’alcalde de tots els barcelonins/es.

#CollboniAlcalde #CitesOCitas?

La clau

El dia 15 de juny se celebra el
Dia Mundial de la Presa de
Consciència de l’Abús i el

Maltractament de la Vellesa, una
jornada que té com a objectiu
sensibilitzar sobre aquest greu
problema social que afecta la dig-
nitat, els drets i el benestar de mol-
tes persones grans.

Segons les Nacions Unides,
entre el 4% i el 6% de les persones
grans han patit alguna forma d’a-
bús o maltractament, tant físic
com psicològic, econòmic o sexu-
al, i sovint aquest abús es produeix
en l’àmbit familiar o institucional.

També l’Organització Mun-
dial de la Salut (OMS) assenyala el
maltractament a les persones grans
com una de les formes de violèn-
cia més oculta i més desconeguda. 

Aquesta situació es va agreujar
amb la pandèmia de la covid-19,
que va fer augmentar la vulnera-
bilitat i l’aïllament de les persones
grans. La denegació d’assistència
sanitària en algunes comunitats
autònomes va ser una de les pro-
ves més evidents d’aquest mal-
tractament a les persones grans per
part de les administracions.

Les xifres de més de 35.000
persones mortes per covid, o símp-
tomes compatibles, ens demostren
la deixadesa i la manca de res-
ponsabilitat d’aquells que tenien el
deure de vetllar per la salut de to-
tes les persones malaltes. 

Som molts els que conside-
rem que cal una investigació a
fons per clarificar el que realment
va passar durant la pandèmia, ja
que no s’entén com, entre les deu
regions europees amb major ex-
cés de mortalitat durant l’any
2020, hi figuren quatre espa-

L’abús i el maltractament
per Pedro Jesús Fernández

nyoles, ocupant el primer lloc la
Comunitat de Madrid.

Ara que s’acaben de celebrar
unes noves eleccions, resulta in-
comprensible que els madrile-
nys hagin tornat a confiar, una
altra vegada, en la mateixa per-
sona que va abandonar les per-
sones malaltes i els va negar l’a-
tenció sanitària necessària, ja
que no va permetre traslladar
els malalts als hospitals, con-
demnant-los a mort.

Ara bé, més enllà de la pan-
dèmia i dels resultats electorals,
les taxes de maltractament a les
persones grans continuen sent
elevades a les residències i al-
tres institucions tant públi-
ques com a privades, i l’atenció
sanitària, els serveis socials i els
centre assistencials per a per-
sones grans continuen sent in-
suficients i inadequats.

Necessitem més centres pú-
blics d’atenció a les persones
grans, com també un incre-
ment de les plantilles de serveis
socials per poder atendre les ne-
cessitats i les demandes actuals.

Un altre problema que s’ha
de resoldre és la manca de for-
mació i els baixos salaris del per-
sonal que s’ocupa de l’atenció a
les persones residents, així com
la insuficiència de personal de
la majoria dels centres. Aquests
són només dos exemples dels
múltiples problemes que exis-
teixen als centres que atenen les

persones grans per tal d’oferir
un tracte digne i adequat.

Si a això, hi afegim la des-
coordinació entre els serveis de
salut públics i les residències,
substituint l’assistència sanitària
pública –a la qual tenen dret com
qualsevol altre ciutadà– per l’as-
sistència sanitària privada, és
evident que l’empitjorament de
l’atenció és irremeiable.

Per això, els companys i
companyes de la Marea Pensio-
nista, a més de lluitar per unes
pensions i uns salaris dignes
per a tothom, volem contribuir
a difondre aquest missatge de
respecte, solidaritat i protecció
cap a les persones grans, que són
un tresor de saviesa i experièn-
cia per a les generacions futures.

Segons les estimacions dels
experts, en el conjunt de l’Estat,
el 2050 la població major de 65
anys serà del 33,2%, dels quals
el 44% tindrà més de 80 anys.
Actualment, la població major de
65 anys a l’Estat supera la xifra
de nou milions de persones.

Això significa que seran mol-
tes les persones que necessitaran
atenció, no només a casa, sinó
també en residències. Per això,
des de la Marea Pensionista,
fem una crida a tota la societat
per revertir aquesta situació i ga-
rantir el benestar de la gent
gran, ja que tot ésser humà té
dret a viure amb dignitat, lliure
d’explotació i maltractament.
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NLes millors
perles

Toni Comín publica una selfieamb Jordi Turull, Anna Erra i
Laura Borràs feta per la seva filla, a qui es refereix com a

“princesa (de xocolata)”. Ho heu endevinat: la nena no és blanca.
Centenars d’usuaris han trobat el comentari desafortunat.

Juntas sí se puede. Així es deia el partit que Podem va
registrar “per error” fa uns dies. La situació s’assembla

massa a un article d’El Mundo Todayque deia: “Un polític es
fa un embolic amb el mòbil i crea un nou partit d’esquerres”.

Julia Roberts ha felicitat Pep Guardiola per la seva tercera
Champions després que el tècnic expliqués públicament que

l’actriu, una de les persones a qui més admira, li havia “trencat el
cor” en visitar el Manchester United en comptes del City.

“La Patum no s’atura el dia de Corpus”, deia una
piulada de Nació publicada fa uns dies. Usuaris com

Montserrat Dameson els van alertar que “potser és perquè
la Patum ÉS el dia de Corpus”.

LA FOTOTwitter (@ManCity)

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@KRLS (Carles Puigdemont): La Carta dels
Drets Fonamentals de la Unió Europea és
una línia vermella per delimitar amb qui et
pots entendre i amb qui no.

@andreajvilloria: Els @mossos investiguen
8 violacions grupals entre menors a Bada-
lona en els últims 11 mesos. Hi ha 21 impli-
cats i més de la meitat són inimputables.

@alextortsagues: Compte, independen-
tistes molt de dretes, perquè amb això de Ri-
poll esteu sortint de l’armari de manera tan
ràpida i brusca que ja heu trencat frontisses.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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RECONEIXEMENT4Ginés Cues-
ta Ortiz (a títol pòstum), Ampa-
ro Cid Martín i el Club de Bàsquet
Turó de la Peira són els Premis
Nou Barris d’aquest any 2023.
Així van ser proclamats el passat
18 de maig en un acte a la sala de
plens del Districte, en el marc de
la Festa Major de Nou Barris.

Ginés Cuesta va morir als 78
anys el 16 de maig, tot just dos
dies abans de l’entrega dels Pre-
mis Nou Barris que volien reco-
nèixer la seva dedicació al barri
de Verdun. Des de l’any 1962,
Cuesta havia immortalitzat en fo-
tografies en blanc i negre l’evo-
lució del seu barri.

Per la seva banda, Amparo
Cid, veïna de la Prosperitat des
de fa 48 anys, va ser la guanya-
dora de la categoria individual fe-
menina. Cid participa activa-
ment en la vida social del seu
barri i col·labora de forma de-
sinteressada per la gent gran
des de fa més de vint anys. 

Finalment, el Club de Bàs-
quet Turó de la Peira, que tre-
balla en sis escoles de Nou Bar-
ris duent a terme tasques de
formació esportiva i de valors in-
herents a l’esport, va rebre el pre-
mi en la categoria d’entitats.

En la votació popular de l’e-
dició d’enguany dels Premis
Nou Barris, hi van participar ga-
irebé 1.400 persones. Ho van fer
des de finals de març i fins a fi-

nals d’abril a través del web de
Línia Nou Barris.

Cuesta va obtenir 713 vots (el
52% del total) i es va imposar a
Pablo Gonzalez (662), l’altre
candidat home. Cid era l’única
candidata dona, per la qual cosa
no va tenir rival, mentre que el
Club de Bàsquet Turó de la Pe-
ira va rebre 398 vots (el 29% del
total) i es va imposar a les altres
quatre entitats nominades.

Fotografia de família dels nominats i guanyadors. Foto: Línia Nou Barris

Premien Ginés Cuesta, Amparo
Cid i el CB Turó de la Peira

» Els Premis Nou Barris 2023 es van entregar el passat 18 de maig
» Ginés Cuesta, veí de Verdun, va morir als 78 anys dos dies abans

Antonio Silva: “És un orgull
que el barri t’estimi així”

EL TURÓ DE LA PEIRA4El passat
9 de juny començava la Festa
Major del Turó de la Peira. L’en-
demà es va celebrar el tradicional
pregó, que enguany va anar a
càrrec d’Antonio Silva, històric
líder veïnal del barri.

La gràcia del pregó d’aquesta
edició va venir un cop Silva va aca-
bar el seu discurs. I és que l’Asso-
ciació de Veïns del barri (de la qual
ha estat president molts anys), la
comissió de festes i altres entitats
li van preparar un homenatge
sorpresa: regalar-li una placa
commemorativa amb un disseny

on hi havia la masia de Can Bas-
té, una imatge d’una pancarta
d’una manifestació i els colors de
la bandera republicana. Tot plegat
per fer-li un reconeixement a la
seva feina per al barri.

Silva explica a Línia Nou Bar-
ris que “és un orgull” que el bar-
ri reconegui la seva labor “d’a-
questa manera”. Aquest veí del
Turó de la Peira continua dient
que sempre ha lluitat “per con-
vicció ideològica” i no perquè se’l
reconegui. Tot i això, agraeix molt
la sorpresa de les entitats: “Estic
molt content i molt orgullós”.

L’escola bressol més petita de
la ciutat triplicarà les places

EDUCACIÓ4L’Escola Bressol
Trinitat Nova està a punt d’aca-
bar el seu darrer curs tal com la
coneixem actualment. I és que a
partir del curs que ve passarà a
dir-se EBM Torre del Rellotge, a
més de deixar de ser el centre
més petit que té l’Ajuntament a
tota la ciutat, ja que té la pecu-
liaritat d’estar situada a dins
d’un mercat.

Així doncs, l’escola bressol es
traslladarà als baixos d’una de les
noves promocions que s’estan
construint a la Trinitat Nova, on
abans hi havia la torre del Re-

llotge, un emblema del barri.
Aquest canvi farà que el centre
passi de les 32 places amb dos
grups que té fins ara, a 104 que es
distribuiran en set grups, o cosa
que és el mateix, es multiplicaran
per tres les places que hi havia.

El nou espai, a més d’aug-
mentar places, permetrà gaudir
als infants d’unes millors ins-
tal·lacions. De fet, l’edifici tindrà
el porxo exterior més gran de to-
tes les escoles bressol municipals
de la ciutat. Així ho confirmava
Maria Truñó, comissionada d’E-
ducació de l’Ajuntament.

Marcé diu adéu al districte:
“M’emporto una lliço de vida”
POLÍTICA4El Districte va acollir
el 13 de juny el consell plenari de
comiat de mandat, que va servir
perquè el fins ara regidor de Nou
Barris, el socialista Xavier Mar-
cé, s’acomiadés després de tres
anys al capdavant de la regidoria.

Durant la seva intervenció va
remarcar que de Nou Barris
s’emporta “una lliçó de vida” i un
record “inesborrable”. Amb un
discurs emotiu, el fins ara regi-
dor va explicar que aquests tres

anys ha pogut conèixer la “força
i contundència” del districte,
cosa que, va dir, l’ha marcat.

“Dels plenaris, de les re-
unions, algunes duríssimes, me
n’emporto moltes ferides. En el
sentit més afectuós de la pa-
raula, a vegades com un petit re-
cord de batalla intensa”, va as-
segurar. Una feina feta, va dir
Marcé, on “una part i l’altra”
sempre van defensar el que cre-
ien “millor per al districte”.Xavier Marcé. Foto: PSC

Celebracions | El mes de les festes majors
Set barris celebren la seva Festa Major al llarg del mes de juny. La Prosperitat

ja la va tancar el 4 de juny, però la Trinitat Nova, Ciutat Meridiana, 
la Guineueta, el Turó de la Peira, Roquetes i Can Peguera encara la celebren.

Antonio Silva, històric líder veïnal del Turó de la Peira. Foto: Ajuntament



Nou Barris
11 | 

Juny 2023 líniaNouBarris.cat

POLÍTICA4El nou govern mu-
nicipal del PSC, encapçalat per
Jaume Collboni, va prenent for-
ma. Després del ple d’investidura
del 17 de juny, en què el candi-
dat socialista va arrabassar in ex-
tremis l’alcaldia a Xavier Trias,
es van començar a conèixer els
noms dels regidors dels deu dis-
trictes barcelonins. En el cas de
Nou Barris, la nova regidora és
Rosa Alarcón (València, 1964),
que pren el relleu del seu com-
pany de partit, Xavier Marcé.

En els últims quatre anys,
Alarcón havia exercit aquest ma-
teix càrrec al districte d’Horta-
Guinardó, al qual estava molt
vinculada. Ara, després d’un
mandat agredolç, ha aterrat a
Nou Barris, on haurà de fer
front a nombrosos reptes. 

MITJA VIDA AL PSC
Periodista de formació, Rosa
Alarcón ha treballat en diversos
mitjans de comunicació, com
ara el Diari de Barcelona, An-
tena 3 o la Cadena SER. També
ha format part de gabinets de co-
municació tant al sector privat
com al sector públic. En aquest
últim, destaca la seva feina en

ajuntaments com el de Barcelo-
na, l’Hospitalet o Sabadell. 

A nivell polític, Alarcón va co-
mençar a militar al PSC l’any
1996, a l’Agrupació de Gràcia, i
al llarg dels anys ha tingut dife-
rents posicions en el si del par-
tit. Abans havia estat compro-
mesa amb el món de l’associa-
cionisme juvenil i havia estat
presidenta del Consell de la Jo-
ventut de Barcelona. 

Al consistori de la capital ca-
talana, hi va entrar a treballar el
1989 i hi va tenir diferents funcions
fins al 2009. Aleshores, es va con-
vertir en la cap de gabinet de l’al-
caldia de l’Hospitalet de Llobregat,

un càrrec que va ostentar fins al
2019. Aquell any va passar a for-
mar part del govern de coalició en-
tre els comuns i el PSC a Barcelo-
na i es va convertir en la regidora
d’Horta-Guinardó. També va es-

devenir regidora de Mobilitat i pre-
sidenta de Transports Metropoli-
tans de Barcelona (TMB). Aquests
dos últims càrrecs, però, van pas-
sar a mans de Laia Bonet el se-
tembre de 2021, quan Collboni va
fer una reorganització del partit.

PARÈNTESI PER MALALTIA
El juny de 2022, Alarcón va
anunciar que es retirava tempo-

ralment per una malaltia rara. Es
tracta de la síndrome de Meige,
que a Catalunya només pateixen
catorze persones, tal com expli-
cava aleshores la regidora a tra-
vés de les xarxes socials. Aques-
ta malaltia provoca alteracions
musculars que, en el cas d’Alar-
cón, té afectació als ulls. Lluny
d’amagar-se’n, la socialista va de-
cidir aprofitar el seu altaveu per

donar visibilitat a aquesta pato-
logia i, en general, a les malalties
minoritàries. El mes de setembre
del mateix 2022, Alarcón es va
poder reincorporar a les seves
funcions després de tres mesos
de baixa. Malgrat que la malal-
tia li impedeix fer determinades
coses, sempre ha assegurat que
no és obstacle per continuar de-
dicant-se a la política.

RosaAlarcón aterra aNouBarris
» La nova regidora del districte va tenir aquest càrrec a Horta-Guinardó durant el mandat passat

» Després de passar deu anys vinculada a l’Ajuntament de l’Hospitalet, va tornar a Barcelona el 2019

Rosa Alarcón passa d’Horta-Guinardó a Nou Barris. Foto: Lluís Sibils/ACNAlarcón es va haver 
de retirar uns mesos 
el 2022 per una
malaltia minoritària
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SANT ANDREU | La desena edició del Fes-
tival de Jazz de Sant Andreu, el Jazzing, ja
escalfa motors. De l’1 al 3 de setembre, la
fàbrica de creació Fabra i Coats i altres es-
pais acolliran un festival de barri que, anys
després, s’ha convertit en un gran esdeve-
niment, capaç d’atraure aficionats al jazz
d’arreu del món. Adreçat als amants del gè-
nere, però també a les famílies, el festival
va néixer de la Sant Andreu Jazz Band, el
gran planter de músics del districte. 

Ara farà disset anys que la banda, fun-
dada pel músic Joan Chamorro, va comen-
çar a tocar. I el projecte “continua molt viu”,
tal com explica ell mateix. Tan viu que els
seus seguidors aprofiten el festival per venir
a Sant Andreu. “Cada any ve gent dels EUA,
de Suècia, d’Alemanya, d’Itàlia o de Sud-
amèrica, i tothom ve per sentir-nos, estar

amb nosaltres i gaudir del festival”, relata
Chamorro. El  músic destaca l’evolució del
Jazzing, que va néixer com un festival “molt
humil” i s’ha convertit en un gran esdeveni-
ment internacional: “Està molt bé que la
gent vingui a la ciutat per la platja o la gas-
tronomia, però Barcelona és una ciutat molt

cultural on passen moltíssimes coses, i és
molt bo que vinguin persones de fora a
veure-les”.  De fet, el Jazzing és una de les
activitats del programa BCNx10, impulsat
per l’Ajuntament amb fons de l’impost tu-
rístic i gestionat per Turisme de Barcelona.

TRES DIES DE CONCERTS
Chamorro ens avança les actuacions que
es podran veure a l’edició d’enguany del

Jazzing. Hi haurà, com sempre, molts ta-
lents nostrats, però també artistes interna-
cionals de molt nivell que venen a lluir-se a
Sant Andreu. Destaquem la banda mexi-
cana Cedros Bigband o un dels millors saxo
tenors actuals, el Joel Frahm Quartet.
També els italians Duo Tommaso Profeta i
Stefano Profeta, la Imagine Jazz Orquestra,
de Galícia, o la Gerry Lopez Big Band, que
arriba procedent de Suïssa. 

Entre els talents de casa, Alba Pujals
Quintet, Ignasi Terraza Trio & Pepa Niebla, la
Jazzing Bigband o la Sant Andreu Reunion
Band. El programa també inclou un tribut a
Tete Montoliu, amb la participació de Laura
Simmó, Ignasi Terraza, David Xirgu i Horaci
Fumero, i molta música en homenatge a
John Coltrane o Stéphane Grappelli. Per a
més informació podeu consultar visitbar-
celona.com/BCNX10 i jazzingfestival.com.<

CIUTAT VELLA | La paraula anglesa busker fa referència
a una persona que es guanya la vida com a artista de car-
rer, fent música, malabars, acrobàcies o altres activitats
als espais públics de les ciutats. Són els artistes més po-
pulars i alhora els més vulnerables. És per això que l’en-
titat RAI els dedica des de fa anys un festival a Ciutat
Vella, el Busker RAI, que promou el talent dels artistes de
carrer i ofereix una oportunitat única perquè el públic
experimenti amb l'art en un entorn informal, proper i ac-
cessible. Enguany, el Busker RAI es portarà a terme els
dies 14 i 15 de juliol a les places Sant Pere i Pou de la Fi-
guera, o Forat de la Vergonya, amb el suport del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de
l’impost turístic i gestionat per Turisme de Barcelona.

TALENTS EMERGENTS I PÚBLIC MOLT DIVERS 
RAI és una associació que treballa amb arts escèniques i
amb altres projectes socioculturals. Reben projectes de
companyies emergents i donen suport a joves artistes

en vies de professionalització. “En la programació de la
vuitena edició del festival”, explica Kyriaki Cristoforidi, la
directora del Busker RAI, “hi haurà artistes joves, però
amb moltíssimes taules. Hi vindran artistes emergents
amb experiència en altres festivals i amb premis. Hi haurà
espectacles d’una gran qualitat que atrauran molt pú-
blic, i també programadors i gent del món de les arts es-
cèniques”. Trobareu més informació al respecte als webs
visitbarcelona.com/BCNX10 i raiassociacio.org.

Tot i això, l’esperit de l’esdeveniment va més enllà
de la seva faceta artística. “Volem aconseguir una co-
hesió al barri, que vingui un públic divers i, a partir d’a-
questa diversitat, relatar a tothom què és el nostre barri,
i també sondejar quines són les necessitats culturals
dels nostres veïns i com podem arribar-hi”, argumenta
Cristoforidi. Es compleix així una altra finalitat de RAI,
com a entitat dinamitzadora que treballa amb el suport
de comerços, entitats i equipaments de la zona impul-
sant la participació del veïnat.<

El millor jazz escalfa
motors a Sant Andreu 
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BARCELONA
districte a districte

Busker RAI, un festival d’arts escèniques 
de carrer ple de talent i de diversitat 

Cada any hi venen
seguidors dels EUA,
Suècia, Alemanya,
Itàlia o Sud-amèrica
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades

digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Elsaltresestrangers:
rics,nòmades iexpats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions Veïnals de Barcelona (FAVB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAVB asse-
gura que laGolden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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El Turó de la Peira | El comerç surt al carrer 
El passat dijous 15 de juny, en el marc de la Festa Major del Turó de la
Peira, els comerços del barri van sortir al carrer. La mostra es va fer al
carrer Cadí i, a més de les parades, hi va haver tallers, balls o teatre.

Barcelona acollirà un nou
concurs de pintxos i tapes

GASTRONOMIA4Ja està en
marxa el compte enrere per a la
primera edició del Concurs Ciu-
tat de Barcelona i Nacional de
Catalunya de Pintxos i Tapes. El
període d’inscripció al certamen
va començar el passat dia 2 i aca-
barà el 26 de juny. L’esdeveni-
ment se celebrarà el 17 de juliol
a la Llotja de Mar. 

Aquesta proposta ha estat
organitzada per EV Gastro amb
el suport de l’Ajuntament de
Barcelona i la col·laboració de di-
verses marques, com Estrella
Damm. Tal com s’explica a les

bases del concurs, hi poden par-
ticipar “els professionals en ac-
tiu d’establiments d’hostaleria de
tot Catalunya”. Els participants
poden presentar només una
tapa inèdita, amb la condició que
el cost dels ingredients no superi
el valor d’un euro i mig per
mossegada o mossegades, per tal
que els concursants competeixin
“sota les mateixes condicions”.

Els 24 finalistes del concurs
competiran en directe al show
cooking del 17 de juliol, durant
el qual hauran de fer la seva tapa
en un temps de 10 a 12 minuts. 

La final serà el 17 de juliol a la Llotja de Mar. Foto: Ajuntament

ALIANÇA4La regidora en fun-
cions de Comerç, Mercats i Con-
sum, Montserrat Ballarín, va
participar el 7 de juny a la tarda
en el lliurament de la Declaració
de Barcelona sobre la preser-
vació i promoció dels establi-
ments comercials emblemàtics
al Parlament Europeu. A l’acte
també hi van ser la vicepresi-
denta del Parlament Europeu,
Roberta Metsola; la directora
de l’oficina de la Unesco a Brus-
sel·les, Louise Haxthausen, i els
representants de les ciutats de
Roma, Lisboa i París que van sig-
nar la declaració amb Barcelona.

I és que aquesta declaració
sobre preservar i promocionar
els comerços emblemàtics sor-
geix de la primera Jornada In-
ternacional que es va celebrar a
la ciutat el passat 7 de març, i que
va comptar amb representants
de les quatre ciutats europees
que també són a l’acte de lliura-
ment de la carta. Aquesta ini-
ciativa conjunta té l’objectiu d’a-
frontar els reptes comuns dels
comerços emblemàtics d’Euro-

pa i establir un full de ruta “per
tal de protegir i promoure
aquests establiments, en la línia
dels principis de la iniciativa
Nova Bauhaus Europea”.

Així, la declaració ha de ser-
vir per protegir els comerços
dels riscos que els amenacen, de-
rivats de la viabilitat del negoci en
el moment actual, la conservació

i la salvaguarda del patrimoni
material i immaterial, el relleu
generacional, la gentrificació i la
pressió immobiliària o l’adapta-
ció al canvi climàtic, entre altres.

Finalment, els signants tam-
bé apunten la necessitat d’im-
pulsar mesures de govern que re-
coneguin la importància d’a-
quests establiments al teixit local.

La Jornada Internacional es va celebrar el 7 de març. Foto: Ajuntament

La protecció dels comerços
emblemàtics arriba a Europa
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4L’Espai Línia ha estrenat un
mural dedicat a l’economia de
proximitat, elaborat amb la
col·laboració de Barcelona Ac-
tiva i amb l’objectiu de mostrar
als ciutadans els beneficis d’a-
quest concepte, que s’està im-
posant com a via de creixement
a les grans ciutats europees.

Es tracta d’un llenç de tela
imprès de gran qualitat i en
gran format –cinc metres i mig
d’alçada per tres i mig d’am-

plada– que explica molt gràfi-
cament per què Barcelona ha
d’apostar per la proximitat
també en l’àmbit econòmic. Es
pot veure gratuïtament a l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona) fins al 30 d’octubre.

L’economia de proximitat
es refereix al conjunt d’activi-
tats econòmiques que es des-
envolupen als districtes o als

barris, que aprofiten els actius
i oportunitats locals per gene-
rar una economia arrelada al
territori i que responen a les
necessitats dels mateixos ter-
ritoris. D’aquesta manera, per-
sones, empreses i entitats d’u-
na mateixa comunitat col·la-

boren per fer créixer el barri
que comparteixen.

El mural, acompanyat d’un
panell explicatiu i d’un article
via codi QR on s’amplia la in-
formació, mostra les potencia-
litats i les oportunitats de ca-
dascun dels districtes de Bar-

celona, en funció de la quanti-
tat d’agents econòmics i de les
activitats econòmiques diverses
a cada zona. Potenciant l’espe-
cialització dels barris es poden
obtenir millors resultats eco-
nòmics gràcies a l’aplicació de
plans específics.

El mural també recull els di-
versos recursos per a l’economia
de proximitat que l’Ajuntament de
Barcelona, a través de Barcelona
Activa, ofereix a la ciutadania.

Més informació a:
espailinia.cat

Es tracta d'un llenç de tela imprès de gran qualitat i en gran format. Foto: Espai Línia

L’Espai Línia estrena unmural de cinc
metres sobre l’economia deproximitat

Explica per què  
cal apostar per 
la proximitat també 
en l'àmbit econòmic
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4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MÉS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”

» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI VEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.

Campanya contra els incendis
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Esports Bàsquet | Torna el Campus Gigantes del SESE
Les setmanes del 26 de juny, 3 de juliol, 10 de juliol i 17 de juliol torna el Campus Gigantes del
SESE de bàsquet al Poliesportiu Virrei Amat, amb horari de mitja jornada i jornada completa, i

dirigit a jugadors i jugadores nascuts entre el 2006 i el 2017. Es treballa sobretot la millora del tir. 

"Abans de preparar l'entrevista
havies sentit a parlar del readap-
tador físic? T'ho pregunto perquè
és una figura molt desconeguda
i, alhora, vital, i no s'entén per què
no és present als hospitals ni a l'A-
tenció Pública. Només pots optar
a la readaptació física en centres
privats", denuncia Mar Ribera
(Igualada, 1997), escorta del Vi-
labàsquet Viladecans.

En cas de lesió, cal visitar un
metge "perquè en diagnostiqui la
gravetat i de quin tipus de lesió es
tracta". El segon pas és anar a un
fisioterapeuta "per fer exercicis de
rehabilitació per curar el dany es-
tructural de la zona lesionada". I
la tercera etapa és visitar un edu-
cador físic-readaptador físic per
"restablir la funcionalitat de l'ar-
ticulació, lligament, tendó o una
altra zona afectada, així com, a
través dels exercicis adequats,
dotar d'estabilitat i força a l'es-
tructura lesionada i prevenir i mi-
nimitzar una recaiguda".  

"Sense l'alta mèdica, el re-
adaptador físic no hauria de trac-
tar aquella persona perquè només
és potestat del fisioterapeuta fer-
ho. Amb l'alta mèdica, el readap-
tador físic pot començar a treba-
llar amb exercicis de moviment,
ja que som els únics especialistes
de la cinètica del cos perquè és el
que estudiem les persones que ens
hem graduat en Ciències de l'Ac-
tivitat Física i de l'Esport (CAFE).
És l'última fase de la recuperació,
la d'exercicis per entrar a la pista
o per a la vida quotidiana, com de

força per pujar escalar, tornar a
caminar...", exposa Ribera.

Inquieta i molt moguda, la
igualadina no aguanta més d'u-
na hora seguida al sofà. És molt
creativa i necessita una feina
plena de reptes on pugui ajudar
les persones. L'ha trobat en la sa-
lut comunitària i a la Fundació
Gasol, on és tècnica de projectes
referent en l'àmbit esportiu:
"M'emociona molt el que faig
perquè és molt necessari".

La Fundació Gasol vol redu-
ir les xifres d'obesitat infantil a tra-
vés de "la promoció i la sensibi-
lització d'hàbits saludables" [l'es-
port i l'activitat física, l'alimenta-
ció saludable, les hores i la qua-
litat del son i el benestar emocio-
nal dels nens i les nenes, els i les
joves i les seves famílies]. "Mai jut-
gem i sempre comuniquem amb
afecte perquè l'obesitat és una pa-
tologia amb molt estigma. El
gran problema és que té benefi-
cis a molt llarg termini i no són
immediats, i en aquesta societat
es vol tot ja", exposa Ribera. 

UN GRAN ENCERT
A Montjuïc, a INEFC Barcelona
i a uns 500 metres del Palau Sant
Jordi, Ribera va confirmar que
no s'havia equivocat triant CAFE.
"Estudiem molt el cos i aprenem
a cuidar-lo i preservar-lo", afir-
ma. A més, va fer-hi amistats per
a sempre: "Compartim passió i
professió, l'esport". 

Els seus grans seguidors són
Anna Sanuy i Joan Ribera, els pa-
res. En Joan només s'ha perdut
dos partits de la seva filla i des del
primer dia fa fotos dels matxs.
"És una sort que els meus em cui-
din així. Mira, aquesta foto és del

meu primer partit... [Me l'ense-
nya en el mòbil del seu pare]. Hi
surto despentinada!", comenta. 

De petita ja corria molt. En
aquella època, però, no sabia fre-
nar, i va patir algunes lesions per
xocar contra la part de darrere de
la cistella. "Amb els anys, he anat
perdent aquesta velocitat i, gràcies
a qui m'ha entrenat, tinc una visió
més global del joc, perquè abans
només anava cap al cèrcol", diu.

Ribera va fer les seves pri-
meres cistelles al Monalco, el seu
col·legi a Primària i ESO, i on la
dirigia Jaume Vidal, un entre-
nador que confiava molt en ella.
Després, a mini de segon any, va
fitxar pel CB Igualada, on juga-
ria fins a primer de júnior i se-
ria sempre la referent ofensiva.
En aquest cas, també la líder.

"Crec que en un futur llunyà
hi acabaré tornant. Em faria mol-
ta il·lusió perquè els estic molt
agraïda. És un club que aposta
per la gent jove. El CB Igualada és

la meva infància i m'hi passava les
tardes exercitant-me i veient en-
trenaments amb una altra amiga,
Clara Mas", confessa Ribera.

Li va costar molt marxar de
l'equip del seu cor i només ho va
fer l'últim any de formació i a un
destí molt atractiu, el Barça CBS,
on el seu objectiu va ser "créixer
i gaudir". "També vaig disposar
d'un paper important", afegeix. 

El seu següent destí va ser el
SESE, on va comptar amb moltes
oportunitats i va tornar a "ser una
mica líder, un rol que potser ha-
via perdut una mica a Sant Feliu
de Llobregat". "Al SESE vaig  re-
cuperar la confiança en mi per
acabar jugant en una categoria su-
perior", afegeix. Es refereix a la Lli-
ga Femenina 2 i amb el Lima Hor-
ta Bàsquet d'Isaac Fernández, on
no va tenir gaires oportunitats. Hi
va arribar sabent-ho i amb el
propòsit "d'aprendre molt de l'en-
trenador i de les companyes en
una competició de gran nivell".

"Tot depèn de com et pren-
guis les coses i no hi ha d'haver
cap problema si saps quin és el
teu paper. El problema apareix
quan et penses que tens un rol
que no és el real", enraona Ri-
bera, que a Horta va ampliar la
seva mirada, sobretot la tàctica,
i va aprendre a "estar més tran-
quil·la i segura a la pista".

"Amb els anys, he perdut una
mica la confiança en el meu tir i
l'he de recuperar, i ha de ser a
partir de la defensa i del físic", ex-
posa l'entrevistada, que no es
considera una líder: "Simple-
ment, em deixo l'ànima amb els
intangibles, aquells aspectes in-
visibles i vitals per a un grup".

El bàsquet és la seva teràpia,
l'espai de "tranquil·litat" per "gau-
dir, competir i desconnectar". Li
agrada tant que durant una part
de la pandèmia trigava fins a
dues hores, i agafant diferents
transports públics, per presentar-
se a l'entrenament. I ara arriba a
casa a mitjanit per continuar fent-
ho. Des que, amb 18 anys, es va in-
dependitzar, viu a l'Hospitalet, pri-
mer al barri de la Florida i ara a
Santa Eulàlia: "És una ciutat molt
ben comunicada on tens de tot i
hi ha molta gent, però no massa
trànsit. M'hi sento còmoda".

Sent que el Vilabàsquet Vi-
ladecans la va acollir "amb els
braços oberts" des del primer
moment. "El club m'ha donat l'o-
portunitat de sentir-me com a
casa perquè els meus quatre pri-
mers anys de sènior vaig estar en
un equip diferent i aquí m'he tor-
nat a trobar com a jugadora i
persona gràcies a la confiança de
les companyes, l'entorn i el pú-
blic", agraeix Ribera.

Toni Delgado
NOU BARRIS

La reivindicaciódeMarRibera
» L'exjugadora del SESE, que ara pertany al Vilabàsquet Viladecans, treballa a la Fundació Gasol 

» “No s’entén per què la readaptació física no és present als hospitals ni a l’Atenció Pública”, denuncia

Mar Ribera, escorta del Vilabàsquet Viladecans. Foto: Toni Delgado
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Una nit, el peix kiwi de la peixera de casa
se’l mira directament als ulls i se li reve-
la com una profecia. Atrapat fa temps en
un laberint de frustracions professio-
nals i personals, tip de tot el que l’envol-
ta i de la vida a què s’ha vist abocat, de-
cideix agafar les regnes i fugir endavant.
“Res no tornarà a ser igual”, pensa.

A la Sala Flyhard de Barcelona.

Teatre

La nit del peix Kiwi
Josep Julien

Miki Núñez ha publicat el seu tercer àl-
bum, 121 (Música Global), que permetrà
començar l’estiu amb alegria i aire fresc.
Tal com ha explicat el terrassenc en una
entrevista amb l’ACN, aquest treball s’as-
sembla més al seu primer disc que no pas
al segon. El primer, Amuza, era més ale-
gre, mentre que el segon, Iceberg, era més
trist perquè estava marcat per la covid.

Música

La catalana Laia Manzanares es posa en la
pell de la Carolina, una jove ingènua i en-
cantadora que coneix en Leo (Manolo
Solo) a través d’un xat. Ell és un home adult
que s’ha fet passar per un noi de 16 anys
i, enganyant-la, ha aconseguit quedar
amb ella en un parc de la ciutat. Però a me-
sura que en Leo la coneix, comença a sos-
pitar que potser no és tan inofensiva.

Pelis i sèries

La desconocida
Pablo Maqueda

121
Miki Núñez

Jules Ainaud
El centre de fotografia KBr de Barcelona, pertanyent a la

Fundació Mapfre, ha inaugurat una exposició que reivin-
dica el fotògraf francès Jules Ainaud. Sota el títol La Cata-
lunya de Jules Ainaud, la mostra recull fotografies fetes per

aquest artista entre el 1871 i el 1872 a casa nostra. I és
que Ainaud va visitar diversos punts de la geografia cata-
lana per capturar llocs d’interès amb la seva càmera. L’ex-
posició, comissariada per Jep Martí Baiget, està formada
per aproximadament 240 fotografies. Els interessats les

podran veure de prop fins al pròxim 3 de setembre.

B A D  G Y A LQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una violinista acabada de graduar rep
una proposta inesperada. Mentre passeja
de nit per Barcelona, fa cerveses amb els
amics i esquiva turistes, defuig la pre-
gunta: Ets prou bo per viure d’allò que es-
times? Ho estimes prou per malviure’n?
Fusta i resina és el primer llibre de la
col·lecció Brunzits, de l’editorial Colum-
na, capitanejada per Juliana Canet.

Llibres

Fusta i resina
Ofèlia Carbonell

|Amnesia
Un joc de terror en primera persona que situa els jugadors a la Primera Guerra
Mundial. Així és Amnesia: The Bunker, per a PC, PS 4 i 5, i Xbox One i Series X/S. 
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Ja fa més d’una dècada que el tret de sortida de la
temporada estiuenca a casa nostra el marca la pu-
blicació de l’anunci d’Estrella Damm. Agradi més o
menys, la marca de cervesa ha sabut consolidar la

seva idea de viure l’estiu “mediterràniament” i cada
any hi ha expectació al voltant de l’anunci, que ha

acabat sent gairebé un curtmetratge. Aquest 2023,
la marca ha sorprès amb una protagonista de luxe:

Bad Gyal (Vilassar de Mar, 1997). Alba Farelo, el
nom real d’aquesta artista urbana que ho està pe-
tant arreu del món, s’interpreta a ella mateixa al ví-

deo. En plena gira mundial, la cantant es troba a
Tòquio i la seva mànager li recorda que l’endemà
ha de ser a Londres. Bad Gyal, però, decideix des-
obeir els seus compromisos professionals per tor-

nar “a casa”. Dit i fet: del Japó vola a Barcelona, on la
seva “tripulació” l’espera per fer un passeig en cata-

marà. L’estiu de qualsevol mortal.

Famosos

Ser una de les artistes urbanes ‘top’
La seva popularitat no ha deixat de créixer en els últims anys

Protagonitzar l’anunci d’Estrella Damm
L’espot publicitari dona la benvinguda a l’estiu a casa nostra

Un tema comentadíssim
Hi ha hagut opinions de tot. Tothom hi ha volgut dir la seva
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OBESITAT

El 65% dels sucres afegits que consumim diàriament
procedeixen d’aliments amb baixa densitat nutricional

NUTRIENTS

DENSITAT

PERCEPCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
No és pas una notícia nova que els infants mengin més sucre
del compte, però sí que en mengin més del doble del que ne-
cessiten. Segons un estudi de la Universitat de Granada, publi-
cat per la revista científica Nutrients, els nens espanyols consu-
meixen 55,7 grams diaris de sucres afegits, més del doble del
que recomana l’Organització Mundial de la Salut. 

Amb aquestes dades, no és estrany que les xifres d’obesitat
infantil augmentin any rere any, perquè una alimentació abun-
dant en sucres lliures està associada a un risc més alt d’obesitat,
i també de malalties cardiovasculars. De fet, l’estudi revela una
dada encara més inquietant: els aliments amb una dosi alta de
sucres contenen poc valor nutricional. És a dir, que són aliments
dolços i prou, sense cap altra qualitat. 

L’estudi, que ha comptat amb la participació de 1.775 famí-
lies amb fills d’entre 7 i 12 anys, recomana revisar la dieta dels
menors i donar prioritat a aliments amb més densitat nutricio-
nal i menor contingut en sucres afegits. Els investigadors també
reclamen més compromís de la indústria alimentària a l’hora de
reformular els productes i informar les famílies.   

Massa sucre a la dieta infantil

Les xifres de sobrepès i d’obesitat infantil continuen
augmentant i tenen una prevalença del 23,3% i del 17% 

Les claus

Cal potenciar en la dieta infantil i juvenil aliments rics en
nutrients, com la llet, els cereals o els batuts naturals  

Les begudes energètiques, la rebosteria, el cacau en pols 
o els gelats no són aliments tan nutritius com ens pensem  
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